
وزارت كش��ور به من گفت:بهترين نه��اد براي مقابله 
با عمليات ايذايي گروه هاي��ي چون مجاهدين خلق و 
چريك هاي فدايي خلق همين سازمان است! در ابتدا 
اين سازمان و حزب جمهوري اسلامي در مخالفت با 
سياست هاي دولت موقت اش��تراك نظر داشتند و در 
بعضي از موارد هم از مرزهاي اخلاق، انصاف و تقواي 
سياسي هم عبور كردند. بعدها با انتخاب بني صدر اين 

تنش ها به اوج رسيد و با عزل او اندكي كمتر شد. 
از چگونگي تشكيل دادگاه هاي انقلاب هم 
تحليلي ارائه بفرماييد. اين فرآيند را چگونه 

ارزيابي مي كنيد؟
آن روزها من و آق��اي مجتهد شبس��تري در راديو و 
تلويزيون بودي��م كه در 27 بهمن س��ال 1357 خبر 
اعدام نصيري، ناجي، رحيمي و خسروداد را به ما دادند. 
براي اينكه موض��وع براي مردم توجيه ش��ود، تلاش 
كرديم قضيه مفس��د في الارض را بر اساس نص قرآن 
تبيين كنيم. آقاي شبستري متني را نوشتند و بنده 
در س��اعت 2 بعد از ظهر آن روز و پس از اخبار آن متن 
را خواندم. آقاي خلخالي صدور اين احكام را به حكم 
امام به خودش ربط داده بود، در حالي كه تاريخ حكم 
او پنجم اسفند 1357 يعني چند روز بعد از اعدام اين 
افراد توسط دادگاه انقلاب بود. بنده اظهار نظر در باره 
صدور احكام مختلف توسط ايشان را درست نمي دانم، 
زيرا مرحوم شده و قدرت دفاع از خود را ندارد، اما اينكه 
همه امور را به امام منتسب مي كرد، از نظر بنده درست 
نبود و نياز به بررسي هاي جامعي دارد كه در صلاحيت 

من نيست. 
عزيمت ام�ام به قم ب�ا سوء برداش�ت هاي 
مختلفي همراه ب�ود. خاطرات ش�ما از آن 
روزها چيست؟ چه عواملي موجب شد كه 

ايشان چنين تصميمي بگيرند؟
امام در 10 اس��فند 1357 به قم رفتند و در سخنراني 
مهمي در مدرسه فيضيه به نكات دقيقي، به خصوص 
در زمينه خنثي كردن تحري��كات عوامل ضد انقلاب 
اشاره كردند. در آن ايام برخي از مطبوعات تحليل هاي 
نادرستي را از عزيمت  امام ارائه كردند، از جمله اينكه 
دولت مي خواهد به اين ترتيب امام را از مركز دور كند 
تا دستش براي انجام كارهايي كه دلش مي خواهد باز 

باشد و آزادي عمل داشته باشد... 
نظر شما در اين  باره چيست؟

آن طور كه من مي دانم بازگشت ايش��ان به پيشنهاد 
مرحوم حاج احمد آقا و به خاطر س��ر و سامان دادن به 
وضعيت حوزه بود. او فكر مي كرد كه استقرار امام در قم 

بيشتر مي تواند به انقلاب كمك كند. 
شما هم همراه ايشان رفتيد؟

خير، كمي بعد رفتم و پيش نويسان قانون اساسي را به 

امام دادم. امام گفتند:چند نسخه از آن تكثير شود و در 
اختيار مراجع و علماي بزرگ قرار گيرد تا درباره مفاد 
آن اظهارنظر كنند. امام معتقد بودند كه تدوين قانون 
اساسي بايد به سرعت صورت بگيرد. تشكيل مجلس 
مؤسسان و مراحل اداري آن وقت مي برد، بنابراين به 
امام گفتيم:مردم شما را قبول دارند و اگر قانون اساسي 
را امضا كنيد و بعد به رفراندوم بگذاريد، كسي اعتراض 
نخواهد كرد، ول��ي امام تأكيد داش��تند تمام مراحل 
تدوين قانون اساس��ي بايد توس��ط نمايندگان مردم 
صورت بگيرد و متن نهايي نيز به تصويب همه مردم 
برسد تا ذره اي شبهه در اينكه مردم در كاري دخالت 

نداشته اند وجود نداشته باشد. 
از ديدارهاي مس�ئولان با امام و ديدارهاي 
مردم�ي ايش�ان بفرمايي�د. اي�ن ديدارها 
چطور انجام مي شدند، با توجه به اينكه اين 

ملاقات ها فشرده هم بودند؟
هيئت دولت و شوراي انقلاب هفته اي يك بار با امام 
ديدار داشت. در ساير ايام اگر ضرورت ايجاب مي كرد 
و بايد مطلب خاص��ي از طرف دولت ب��ه عرض امام 
مي رسيد، من مي رفتم و موضوع را مطرح مي كردم. 
ديدارهاي مردمي هم كه هر روز صبح و عصر دو، سه 
ساعتي با مردم سراسر كشور صورت مي گرفت. البته 
دوري امام از تهران اين مشكل را ايجاد كرده بود كه 
وقتي گزارشي خدمت ايشان ارائه مي شد، زمان مي برد 
تا صحت و سقم آن براي ايش��ان روشن شود و ذهن 
امام سخت درگير مطالب ضد و نقيض مي شد. در هر 
حال مدت اقامت امام در قم طولاني نبود و ايش��ان را 
به خاطر ناراحتي قلبي به تهران آورديم و بعد هم كه 

در تهران ماندند. 
يكي از مهم تري�ن مس�ائل چالش برانگيز 
روزه�اي آغازين انقلاب اس�لامي موضوع 
امنيت در سراس�ر كش�ور بود كه به خاطر 
فعاليت گروهك هاي ضد انقلاب به ش�دت 
در معرض تهديد قرار گرفته بود. براي اين 

مسئله چه تدابيري انديشيده شد؟
همين طور اس��ت. هنوز خيل��ي از پي��روزي انقلاب 
اس��لامي نگذش��ته بود كه احزابي چون حزب توده، 
مجاهدين خل��ق، چريك ه��اي فدايي خل��ق و... در 
نشريات خود ادعاهاي عجيب و غريبي را مطرح و در 
سراسر كش��ور درگيري هايي را ايجاد مي كردند. آنها 
مردم را ب��ه راهپيمايي و ا دامه اعتصاب ها تش��ويق و 
سعي مي كردند آنها را در مقابل امام قرار بدهند. يادم 
هست در زماني كه امام در مدرسه رفاه بودند، نزديك 
غروب بود كه به امام گفتند:چريك هاي فدايي خلق 
به طرف مدرسه رفاه راه افتاده اند و مي خواهند با امام 
ديدار كنند و امام نپذيرفتند. گروه ها به فعاليت هاي 

خود ادامه دادند و در سراسر ايران مشكلات عديده اي 
را به وجود آوردند. 

يكي از مواردي كه به خصوص دار و دسته رجوي بر آن 
تأكيد و بدان اصرار داشتن د، انحلال ارتش بود. بديهي 
است سران گروهك ها خيلي خوب مي دانستند انحلال 
ارتش در امنيت كشور چه اختلال بزرگي ايجاد خواهد 

كرد و به همين دليل هم اصرار مي كردند. 
ظاهراً دكتر شايگان هم از امريكا آمده بود و 

روي انحلال ارتش تأكيد داشت... 
ايش��ان كه آمده بود تا به قول خودش رئيس جمهور 
شود! دوس��تان در قم مي گفتند به ديدن امام رفته و 
درباره نامزدي رياست جمهوري با امام صحبت كرده 
بود. امام هم در پاسخ گفته بودند:»اين كارها از من و 
شما گذشته و بهتر است بگذاريم جوانان اين امور را 

به عهده بگيرند.« 
شما در س�الگرد دكتر مصدق در احمدآباد 
ش�ركت داش�تيد؟ چون ظاهراً آن مراسم 
وس�يله اي براي ابراز وجود برخي گروه ها 

شده بود؟
خير، ولي فرد موثقي را فرستادم كه برايم خبر دقيق 
بياورد. ابتدا رجوي سخنراني مي كند و خواهان تشكيل 
ارتش بي طبقه توحيدي! و انحلال ارتش شاهنشاهي 
مي شود. پس از او آقاي متين  دفتري سخنراني مي كند 
و مي گويد همه نهادهاي ضد انقلابي، از جمله ارتش 
بايد منحل شوند! پس از آنها آيت الله طالقاني سخنراني 
و به شعار انحلال ارتش حمله مي كنند و آن را خيانت 
آش��كار به كش��ور مي دانند و مي گوين��د بدنه ارتش 
مردمي و مس��لمانند و براي آموزش آنها هزينه هاي 
هنگفتي صرف شده است و حالا هم در اختيار انقلاب 
قرار گرفته اند و انحلال ارتش به هيچ وجه به نفع انقلاب 
و مصلحت كشور نيست. خلاصه مرحوم طالقاني آب 

پاكي را روي دست گروهك ها ريختند. 
چه شد كه مس�ئوليت برگزاري رفراندوم 
بر عهده شما قرار گرفت؟با توجه به اينكه 
ظاهراً بسياري ديگر هم انجام اين كار را در 

توان خود مي ديدند.
امام اصرار داشتند رفراندوم تعيين نوع حكومت هرچه 
س��ريع تر انجام ش��ود. با دكتر احمد صدر حاج سيد 
جوادي در وزارت كش��ور ملاقات كردم و پيام امام را 
به ايشان رساندم. ايشان گفت:»مجموعه تشكيلات 
اداري در وزارت كش��ور به هم ريخته اس��ت و حتي 
پاس��بان ها هنوز اونيفورم جديد و بي سيم و ماشين 
ندارند و اوضاع كلانتري ها هم به س��امان نيست و در 
چنين ش��رايطي امكان برگزاري يك انتخابات سالم 
وجود ندارد. در اس��تان ها و شهرها هم هنوز فرماندار 
و استاندار نداريم و انتخاب و استقرار آنها چند ماهي 

نزديكي هاي سحر خدمت امام رفتم و 
به ايشان گفتم:»تصور نمي كنم ديگر 
در تاريخ چنين نتايجي در رفراندومي 
به دس�ت بيايد و با وجود تش�كيلات 
ناق�ص گروهك ها و معاندي�ن انقلاب، 
94 درصد مردم در انتخابات ش�ركت 
ك�رده و 98/2 درص�د ب�ه جمه�وري 
اس�لامي رأي داده ان�د. ضمن�اً 412 يا 
413 نفر هم ب�ه جمهوري دموكراتيك 
خلق رأي داده ان�د.« امام با ش�نيدن 
گزارش�م لبخن�د رضايت�ي زدن�د...

 »از پيروزي انقلاب تا تأسيس نظام در آئينه خاطره ها« 
در گفت و شنود منتشر نشده با زنده ياد دكتر سيد صادق طباطبايي 

رفراندوم   جمهوري دموكراتيک خلق  در
فقط 413 رأي آورد!

  محمدرضا كائيني
روزهايي كه بر ما گذشت، تداعي گر سالروز درگذشت 
دوس�ت ارجمندم، جن�اب دكتر ص�ادق طباطبايي 
اس�ت. به همين مناس�بت يكي از گفت و شنودهاي 
تاريخي خ�ود با وي را كه طي آن ب�ه بازخواني وقايع 
چنين روزهايي در 37 س�ال پيش پرداخته اس�ت، 
به خوانندگان ارجمن�د »جوان« تقدي�م و رحمت و 
مغف�رت الهي را ب�راي آن مرحوم مس�ئلت مي كنم. 

    
جنابعال�ي به عن�وان يكي از نزدي�كان رهبر 
كبي�ر انق�لاب در دوران نهضت اس�لامي  و از 
دولتمردان پس از پيروزي انقلاب، در جريان 
اغلب رويدادهاي منجر ب�ه اين رويداد مهم و 
پس از آن هستيد. يكي از فرازهاي مهم و مؤثر 
در نخستين روزهاي پيروزي، تصاحب راديو و 
تلويزيون توس�ط انقلابيون بود. از اين رخداد 

چه خاطراتي داريد؟
بسم الله الرحمن الرحيم. در پاسخ به جنابعالي بايد عرض 
كنم كه در روز 22 بهمن در مدرس��ه رف��اه، صحبت از 
اهميت تس��لط بر راديو و تلويزيون به عنوان مهم ترين 
رسانه انقلاب بود. آقاي دعايي كه از سوي امام مأمور به 
حفظ اس��ناد دولتي، اموال و اماكن عمومي شده بود، از 
وضعيت نابهنجاري كه در رادي��و و تلويزيون حاكم بود، 
بس��يار ابراز نگراني كرد و گفت:گروهك ها در آنجا براي 
خودش��ان پايگاه ايجاد كرده اند! او اين نگراني را با آقاي 
دكتر شيباني و آقاي هاشمي رفسنجاني هم مطرح كرده 
بود. قرار شد خدمت امام در اين زمينه گزارشي ارائه كنيم. 
بعد آقاي قطب زاده به راديو و تلويزيون رفت و مسئوليت 
آنجا را به عهده گرفت. خدا آي��ت الله طالقاني را رحمت 
كند. يادم هس��ت خانم گوينده اخب��ار، بي حجاب بود و 
دوستان اعتراض كردند:جمهوري اسلامي شده اين چه 
وضعي است؟ آقاي طالقاني گفتند:»23 سال طول كشيد 
تا حضرت رسول)ص( توانستند احكام اسلام را گام به گام 
بيان كنند، ش��ما مي خواهيد در ظرف يك روز فرهنگ 
شاهنشاهي 2500 ساله را تغيير بدهيد؟« در هر حال در 
آن ايام مجاهدين خلق و چريك هاي فدايي خلق راديو و 
تلويزيون را قبضه كرده بودند و حرف هايي از اين رسانه 
پخش مي شد كه در شأن يك حكومت انقلابي و اسلامي 
نبود. به قطب زاده پيشنهاد دادم هر بيانيه و خبري كه قرار 
است پخش شود، حتماً او ببيند و امضا كند و من هم متن 
اخبار را بخوانم. امام آقاي مجتهد شبس��تري را از سوي 
خود به آنجا فرستادند و با آمدن ايشان، آرامش نسبي بر 

صدا و سيما حاكم شد. 
در آن ايام هيئت هاي مختلفي از سازمان هاي 
آزادي بخش هم به تهران س�فر مي كردند. از 
ديدار آنها با حضرت امام و مسئولان حكومتي 

مواردي را به خاطر داريد؟
بله، ياسر عرفات و هيئت فلسطيني چهار روز بعد از پيروزي 
انقلاب اسلامي به ايران آمدند. نيروي هوايي براي حفاظت 
از هواپيماي ياسر عرفات و همراهان و استقبال از آنها، چند 
فانتوم را فرستاد. ياس��ر عرفات در مصاحبه اي كه انجام 
داد، گفت:يك وقتي فانتوم ها بر سر ما بمب مي ريختند و 
امروز به استقبال ما آمدند! آن روزها بيشتر وقتم در راديو 
و تلويزيون مي گذش��ت. اين هيئت به دي��دار امام رفت. 
يك روز غروب رفتم كه سري به مدرسه رفاه بزنم و ديدم 
آنها در طبقه پايين هستند و مردم هم با اشتياق آمده اند 
كه آنها را ببينن��د. قبلًا بارها در لبنان در مناس��بت هاي 
مختلف با ياس��ر عرفات ديدارهايي داشتم و او مرا خوب 
مي شناخت. همين طور هاني الحس��ن كه قرار بود سفير 
فلسطين در ايران شود. مردم علاقه زيادي داشتند درباره 
نهضت فلسطين اطلاعات بيشتري داشته باشند. همانجا 
با هاني الحسن يك مصاحبه تلويزيوني انجام دادم و درباره 
سرنوشت امام موسي صدر هم از او سؤالاتي كردم. هيئت 
فلسطيني در مدتي كه در ايران بود به خوزستان و مشهد 
هم رفت و مردم اس��تقبال عجيبي از آنها كردند. موضوع 
چالش برانگيزي كه در اين فاصله مطرح شد، اين بود كه 
فلس��طيني ها مايل بودند در خوزستان و در نزديكي مرز 
ايران و عراق كنسولگري داشته باشند. برخي از دولتمردان 
با توجه به نداهاي استقلال طلبي كه اقليت هاي قومي در 
سراسر ايران، از جمله خوزستان س��ر داده بودند، به اين 
موضوع بدبين بودند و مي گفتند:ممكن است خلق عرب 
به رهبري شيخ شبير خاقاني در تشكيلات فلسطيني نفوذ 
كنند و براي كشور مشكلات فراواني را به وجود بياورند. 
بعدها كه جنگ ايران و عراق آغاز شد و ياسر عرفات جانب 
صدام را گرفت، معلوم شد اين افراد درست پيش بيني كرده 
بودند و در صورت ايجاد كنسولگري فلسطين در خوزستان 
با توجه به مصونيت ديپلماتيك اف��رادي كه در آنجا كار 

مي كردند، خطراتي براي انقلاب پيش مي آمد. 
به گفت وگو با هاني الحسن اشاره كرديد. ظاهراً 

از قبل با هم ارتباط نزديكي داشتيد؟
من هاني الحسن را از دوره تحصيل در آلمان مي شناختم. 
البته او درس را نيمه كاره رها كرد و برگشت. بعدها از طريق 
انجمن هاي اس��لامي با او و ياس��ر عرفات ارتباط داشتم. 
هيئت ديگري كه در همان روزها براي ديدار با امام به ايران 
آمد، هيئت لبناني به رياست شيخ مهدي شمس الدين بود 
كه در آن زمان معاون مجلس اعلاي ش��يعه بود و همراه 
با كادر رهبري امل و حركه المحرومين در روز 30 بهمن 
وارد ايران شد. در جلسه ملاقات اين هيئت با امام حضور 
داشتم. امام از محبت آنها در دوران اقامت در فرانسه تشكر 
كردند و به آنها اميدواري دادند و گفتند:»وضعيت آقاي 
صدر نبايد در برنامه هاي آنها خللي ايجاد كند و نبايد يأس 
به خود راه بدهند و مطمئن باشند كه جمهوري اسلامي 
با همه مش��كلاتي كه پيش رو دارد، لحظه اي از لبنان و 
فلس��طين غافل نخواهد بود و سرنوشت آنها با سرنوشت 

ملت ما يكي است.« 
ماجراي تشكيل »س�ازمان مجاهدين انقلاب 
اس�لامي« چه بود؟ چه زمينه اي براي تشكيل 

اين گروه در آن روزها وجود داشت؟
گروه هاي مس��لماني كه در دوره ش��اه ب��ه فعاليت هاي 
مسلحانه روي آورده بودند � امت واحده، توحيدي صف، 
فلاح، توحيدي بدر، منصورون، فلق و موحدين � ظاهراً به 
توصيه آيت الله مطهري ادغام شدند و سازمان مجاهدين 
انقلاب اسلامي را تش��كيل دادند. روزي دكتر حبيبي در 
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طول مي كشد.« من مطلب را از طريق احمد آقا به 
امام منتقل كردم و ايشان گفتند: » با تجربه اي كه 
از انجمن هاي اسلامي اروپا داريد، به وزارت كشور 
برويد و اين كار را به سامان برسانيد.« گفتم:» من 
ك��ه نمي توانم فردا صب��ح بروم و به وزير كش��ور 
بگويم آمده ام رفراندوم را برگزار كنم.« احمد آقا 
گفت:» خودم ترتيب اين كار را مي دهم« و حرف 
مرا به امام منتقل كرد. ام��ام فوق العاده با درايت 
بودند. آن ش��ب به قم رفتم و وضعيت كش��ور را 
براي امام شرح دادم و بار ديگر تأكيد كردم:» همه 
م��ردم و حتي همه دنيا ش��ما را به عن��وان رهبر 
انقلاب اسلامي به رسميت مي شناسند. در چنين 
شرايطي چه نيازي به رفراندوم هست؟ ترديد ندارم 
اگر شما جمهوري اسلامي را اعلام كنيد، اكثريت 
قاطع مردم قبول مي كنند.« امام گفتند:»ش��ما 
الان متوجه نمي شويد. 50 سال كه بگذرد خواهند 
گفت اينها با سوء استفاده از احساسات مردم نظر 
خود را به آنها تحميل كردند. قطعاً بايد رفراندوم 
شود تا ميزان موافق و مخالف جمهوري اسلامي 

تعيين شود.«
وقتي به تهران برگش��تم، آقاي صدر حاج س��يد 
جوادي تلفن زد و مرا به وزارت كشور دعوت كرد. 
من همراه دكتر حبيبي به ديدن ايشان رفتم و در 
آنجا پس از كمي صحبت ايش��ان مرا به معاونت 
سياسي - اجتماعي و دكتر حبيبي را به معاونت 
اداري و عم��ران منصوب كرد و ه��ر دو در وزارت 
كشور شروع به كار كرديم. اواسط اسفند بود كه 
احمد آقا گفت:»امام اصرار كرده اند رفراندوم بايد 
هر چه زودتر برگزار ش��ود. « پرسيدم: »زود يعني 
كي؟« جواب داد: »يعني ظ��رف همين روزهاي 
آينده. « گفتم:»برگزاري چنين كاري تشكيلات 
مفصل مي خواهد. الان پاسبان ها جرئت نمي كنند 
سر چهارراه ها بايستند و نظم يك خيابان را برقرار 
كنند. چطور مي توانند كاري به عظمت رفراندوم 
سراسري را اداره كنند؟« به قم رفتم و اين مطالب 
را به اطلاع امام رساندم. ايشان گفتند:» فكر كنيد 

داريد انجمن هاي اسلامي را اداره مي كنيد.« 
و نهايتاً متقاعد شديد كه بايد اين كار را 

انجام دهيد. اينطور نيست؟
بله، در هر حال آقاي صدر حاج س��يد جوادي به 
من گفت:اولويت كارتان را روي برگزاري رفراندوم 
بگذاريد. گفتم:تلاش خ��ود را مي كنم، ولي اين 
دليل نمي شود در وزارت كش��ور به طور دائم كار 
كنم. در عرض سه روز به سبك انجمن اسلامي، در 
وزارت كشور ستادي را تشكيل داديم و از دوستان 
انجمن اسلامي و س��اير افرادي كه به آنها اعتماد 
داش��تيم، عده اي را دعوت كرديم كه مسئوليت 

ستادهاي انتخاباتي وزارت كشور در سراسر ايران 
را به عهده بگيرند. قرار شد سه نفر در تهران بمانند 
و بقيه به مراكز استان ها بروند. اداره ستاد مركزي 
شهرس��تان ها هم به ائمه جمعه كه مورد اعتماد 
احمد آقا بودند، سپرده شد. حدود 20 اسفند بود 
كه ستاد رفراندوم كل كشور تأسيس شد. چپي ها 
و مجاهدين در به راه انداختن موج اعتراضات عليه 
اس��تانداراني كه تازه به محل كار خود اعزام شده 
بودند، نقش اصلي را داشتند. اوضاع آشفته اي بود 
و سازمان منظمي براي برگزاري انتخاباتي در اين 

سطح وسيع وجود نداشت. 
بنده به سبك انجمن هاي اسلامي آيين نامه اجرايي 
رفراندوم را تدوين و براي تصويب به شوراي انقلاب 
و دولت ارائه كردم. پس از آن همراه با چند تن از 
دست اندركاران س��تاد مركزي رفراندوم خدمت 
امام رفتيم و در آنجا روز برگزاري انتخابات تعيين 
شد. ما به شدت نگران بوديم، اما امام گفتند مردم 
ما مردم نجيبي هس��تند و همگي كمك خواهند 
كرد. نگران تحركات ضد انقلاب هم نباشيد. هر جا 

هم به مشكل برخورديد به من بگوييد. 
نحوه سؤال از مردم در رفراندوم چطور 
مش�خص ش�د؟ آيا امام در اين باره نظر 

خاصي داشتند؟
در مورد موض��وع رفراندوم نظر ام��ام اين بود كه 
سؤال شود جمهوري اسلامي آري يا نه؟ قرار شد 
قسمتي از برگه رأي به رنگ سبز و قسمتي به رنگ 
قرمز باشد و هر كسي بر اساس رأي و نظر خود آن 
قس��مت را جدا كند و در صندوق بيندازد. جبهه 
ملي و مجاهدين خلق اصرار داشتند كلماتي چون 
دموكراتيك يا خلق به جمهوري اس��لامي اضافه 
شود، اما امام مؤكداً گفتند جمهوري اسلامي، نه 

يك كلمه كم و نه يك كلمه زياد. 
به نقش كميته هاي انقلاب اس�لامي در 

رفراندوم هم اشاره اي داشته باشيد.
پس از هر انقلابي آشفتگي هايي در وضعيت امنيت 
شهرها به وجود مي آيد. بديهي است پس از پيروزي 
انقلاب اسلامي هم با توجه به فعاليت هاي گسترده 
گروهك هاي مختل��ف، موضوع امنيت ش��هرها 

اولويت خاصي داش��ت. براي ايجاد امنيت و نظم 
قرار ش��د با روحانيوني كه مسئوليت كميته هاي 
دوازده گانه انقلاب اس��لامي در تهران را به عهده 
داشتند، جلسه اي تشكيل بدهيم، مخصوصاً كه 
حفظ نظم در برگزاري رفراندوم هم مطرح بود. با 
توجه به نارضايتي مردم از شهرباني و ژاندارمري 
شاه و بدبيني آنان نسبت به مأموران اين دو نهاد، 
قرار شد روحانيون و ائمه جماعات از طريق مساجد 
و ايراد سخنراني مردم را توجيه كنند كه بگذارند 
مأموران انتظامي به سر كار خود برگردند. اولين 
تغييري كه بايد ايجاد مي كرديم، تغيير اونيفورم 
مأموران بود كه با وجود هزين��ه گزاف آن هم در 
اوايل كار موقت ناچار بوديم انجام بدهيم تا مردم 
مأم��وران را در لباس هاي جديدش��ان بپذيرند و 

بتوانيم نظم را به جامعه برگردانيم. 
از برگزاري رفراندوم مي گفتيد.

در فاصل��ه برنامه ريزي براي برگ��زاري رفراندوم 
تا روز انتخاب��ات بحران ه��اي زيادي ب��ه وجود 
آمدند، مخصوصاً بحران كردس��تان كه س��خت 
مرا نگران كرده بود. راديو بي. بي. سي دائماً اعلام 
مي كرد:كرده��اي اس��تقلال طلب در رفران��دوم 
ش��ركت نمي كنند، مگر اينكه وضعيت حقوقي 
جدايي طلبان مشخص و خواسته هاي آنها توسط 
امام و دول��ت تأييد ش��ود. در روز انتخابات اغلب 
صندوق ه��ا و برگه هاي اخذ در راه ها و روس��تاها 
توسط شورشيان به غارت رفت! و ما ناچار شديم 

تعرفه هاي جديدي را ارسال كنيم. 
در زمينه توجيه مردم درباره شركت در 
انتخابات، چه اقداماتي انج�ام داديد؟ 
ظاه�راً دراين ب�اره مصاحبه هاي ش�ما 

بسيار مؤثر بود؟
بله، از جمل��ه اقداماتي ك��ه انج��ام دادم، برنامه 
زنده پس از خبر شب بود كه طي آن، به سؤالات 
مختلفي كه براي مردم مطرح بود پاسخ مي دادم. 
يادم هست در ش��ب اول برگه رأي را نشان دادم 
و گفتم:كس��اني كه با جمهوري اس��لامي موافق 
هستند قسمت سبز و مخالفان بايد قسمت قرمز 
را به صن��دوق بيندازند. امام توصي��ه اكيد كرده 
بودند كه در صحبت هايم روي اي��ن نكته تأكيد 
كنم كه حكومت اس��لامي و جمهوري اسلامي با 
يكديگر تفاوت دارند و ان شاءالله حكومت اسلامي 
را ولي عصر)عج( برقرار خواهند كرد. نكته ديگري 
كه باز هم درايت كم نظير امام را نشان مي دهد اين 
است كه وقتي عده اي اعتراض كردند كه چرا بايد 
فقط يك گزينه مطرح باشد، امام فرمودند:اعلام 
كنيد كساني كه موارد ديگري مد نظرشان هست 
آن را پشت برگه قرمز بنويسند. نتيجه اين تدبير 

امام اين شد كه جمهوري دموكراتيك خلق فقط 
413 رأي آورد!

و بالاخ�ره رفران�دوم در روز برگ�زاري 
آن، چگون�ه انجام ش�د؟چه مي�زان از 

پيش بيني هاي شما تحقق پيدا كرد؟
در هر حال رفراندوم در روز 10 فروردين س��ال 
1358 با ش��كوه بي نظي��ري انجام ش��د و مردم 
از صبح س��حر براي دادن رأي صف كش��يدند. 
خيلي ها اولين بار بود كه در رأي گيري ش��ركت 
مي كردند. ميزان مش��اركت مردم به حدي بالا 
بود كه با اجازه امام انتخابات را 24 ساعت تمديد 
كرديم. متأس��فانه به رغم تلاش هاي فراواني كه 
كرديم، گروهك ها با ايجاد اغتش��اش نگذاشتند 
انتخابات در ش��هرهاي سنندج، س��قز، مهاباد، 
گنبد و تركمن صحرا انجام شود. نكته جالب اين 
است كه اميرعباس هويدا هم در زندان خواسته 
بود رأي بدهد و به جمهوري اس��لامي رأي آري 
داد!به رغم اينكه در بعضي از ش��هرها رأي گيري 
انجام نش��د و به بعض��ي از نقاط ه��م برگه رأي 
نرسيد، اما تخمين هاي ما نشان مي داد 94 درصد 
واجدين شرايط در رفراندوم شركت كرده اند كه 
در تاريخ كشور ما امر بي سابقه اي بود. شبانه براي 
دادن گزارش به امام به ق��م رفتم. دير وقت بود و 
به توصيه خواهرم نزديكي هاي سحر خدمت امام 
رفتم و به ايشان گفتم:»تصور نمي كنم ديگر در 
تاريخ چنين نتايجي در رفراندومي به دست بيايد 
و با وجود تشكيلات ناقص گروهك ها و معاندين 
انقلاب، 94 درص��د مردم در انتخابات ش��ركت 
كرده و 98/2 درصد به جمهوري اس��لامي رأي 
داده اند. ضمناً 412 يا 413 نفر هم به جمهوري 
دموكراتيك خلق رأي داده اند.« امام با ش��نيدن 
گزارشم لبخند رضايتي زدند و پس از نماز صبح 
پيامي را خطاب به مردم نوش��تند و به من دادند 
و شادمان از اينكه توانسته بودم اين وظيفه مهم 
را به درستي انجام بدهم و موجبات رضايت خاطر 
امام را فراهم آورم، به تهران بازگشتم تا پيام امام 
را از راديو و تلويزيون اعلام كنم كه آن هم داستان 

مفصلي دارد. 


